
1998. szep tem ber 7., hétfő DÉLI HÍRLAP 7

A Borsodi táj ház várja 
a vendégeket

A  Bódva völgye népi k u ltú rá já v a l ism erkedhetnek

EDELENY ES KÖRNYÉKÉ

Ha út nem is, járda talán lesz
Az egyforma elosztás volt a szempont

Ahogyan az várható volt, Ede
lény belterületi útjainak az idei 
felújítása inkább feszültséget 
váltott ki. A város ugyanis -  si
keres pályázat révén -  mindösz- 
sze 15 utca javítását tudta beüte
m ezn i. A nem rég le z á ru lt  
szennyvízberuházás után vi
szont jóval többnek az állapota 
indokolná azt. A be nem került 
utcák lakosai pedig természete
sen kifogásolják: miért nem az 
övéket javíttatta nteg az önkor
mányzat?

A váró i egresi részén található 
Bihari út azonban nem javításra 
szorulna, azt tulajdonképpen meg 
kellene építeni. Éppen ezért az ott 
lakók szószólója, Magyar Arpád- 
né szerint nem útfelújításra, hanem 
építésre kellene az önkormányzat
nak pályáznia.

Szilágyi A do lf polgármester jó l 
ismeri az ügyet, meg is érti -  a 
nemcsak ebből az utcából, hanem 
a többiből is áramló -  panaszokat. 
Hangsúlyozza azonban, hogy a 
város csak ennek a beruházásnak a 
megvalósítása érdekében nyújtha
tott be pályázatot. Véleménye sze
rint már azt is jelentős sikerként 
kell értékelni, hogy a 15 utca felú
jítása valósággá válhatott.

A polgármester valóban alapo
san ismerheti az ügyet, hiszen a 
Bihari útiak már tavaly november
ben petíciót nyújtottak be 113 alá
írással. M in t M agyar Árpádné 
mondja, a sár miatt az aláírások 
összegyűjtése is két napjába telt. 
Akkor -  mint a beadványban meg 
is fogalmazták -  30 napon belül 
választ kértek arra. Ez azonban a

szószóló szerint azóta sem érkezett 
meg.

Szilágyi A d o lf  polgármester 
elismeri, hogy írásban nem vála
szolt a tavalyi petícióra. Az üggyel 
azonban fog la lkozott az önkor
mányzat, hiszen a fe lú jítandó 
utcák listájának az összeállítása 
előtt teljes közműfelmérés készült 
a területi képviselők és szakembe
rek bevonásával. Utóbb pedig tájé
koztatta a testületet a beérkezett 
panaszokról. Ez persze nem v i
gasztalja a Bihari útiakat. Ók csak 
azt tudják, hogy -  ha voltak is, akik 
ingyen kapták a telket annak idején 
-  az ingatlanvásárlók közművesí
tett házhelyet vásároltak. Magyar- 
né esetében ennek már 15 éve. Ha 
sár van, a kisebbeket a szülők a 
hátukon viszik a műútig, a nagyob
bak pedig zacskót húznak a cipő
jükre. Nemcsak saját utcája pana
szait sorolja azonban a szószóló. 
Véleménye szerint az lett volna a 
he lyes, ha m inden  városrész 
egyenlően részesült volna az útfelú
jításból. Sőt, a város egészét nézve, 
azt mondja: faji megkülönböztetés 
miatt javították meg a magyarok 
lakta utcákat, s maradtak ki azok, 
ahol cigányok élnek.

Szilágyi A d o lf polgármester 
hangsúlyozza: a képviselő-testület 
döntésének az alapja -  amellett, 
hogy a javítás sürgősségét figye
lembe vették -  éppen az volt, hogy 
a felújításból a város minden kerü
lete részesüljön. Azt pedig határo
zottan visszautasítja, hogy szem
pont lett volna az egyes utcák lako
sainak az összetétele.

Ilyen előzmények után kért fel
szólalási lehetőséget Magyar Á r

pádné az edelényi képviselő-testü
let legutóbbi ülésén. M int mondta, 
ha nem intézkednek panaszuk or
voslásáról, a szülők nem fogják is
kolába engedni a gyermekeiket, 
még akkor sem, ha emiatt bünte
téssel sújtják őket.

A  képviselők közül Kiss András 
azt javasolta, ha utat nem is tudnak 
építeni, a járda kialakításához já 
ruljon hozzá a város. Ezt erősítette 
meg Bartáné Horváth Julianna és 
Lukács András is, kiegészítve 
azzal, hogy ők a rendelkezésükre 
álló képviselői alap még meglévő 
részét is felajánlják erre a célra. A 
testület -  Szilágyi A do lf polgár- 
mester indítványára -  végül is úgy 
döntött, hogy megfelelő előkészí
tés után a következő ülésre készül
jön előterjesztés. A város vezetője 
már utóbb jelentette be, hogy egy 
áruházépítés kapcsán az önkor
mányzat részére felajánlott támo
gatás fedezet lehel a Bihari út, de 
más utcák járdáinak a megépítésé
re is.

A Borsodi tájház a turisták információs irodájaként is működik.

Még egy hétig naponta 10-től 
18 óráig tekinthetők meg a/. Kde
ién) határában álló Borsodi táj
ház kiállítási anyagai. Nem kell 
azonban megijedni, ha valaki 
azután szeretne egy hasznos 
útiprogramot szervezni, hiszen 
jövő május 14-ig bejelentésre 
bárkit szívesen fogadnak az egy
kori kisnemesi kúriában.

A Borsodi tájház állandó kiá llí
tásként átfogó képet nyújt a Bódva

völgye két világháború közötti 
népi lakáskultúrájáról. Külön érde
kesség, hogy az egykor itt élt kis
nemesi család tisztaszobáját teljes 
valójában tekinthetik meg az ér
deklődők.

Idén egészül k i az amúgy is gaz
dag tá rla t a kovácsm űhellyel, 
amely a város neves mesterének, 
Hodossy Gyulának a gyűjtemé
nyét is tartalmazza. Ugyancsak 
képet kaphat arról az érdeklődő, 
hogy milyen is volt egy eipészmű-

A n y o m d ab eru h ázá s  csö kken ti a m u n k a n é lk ü lis é g e t

Oldódnak a konfliktusok

A Bihari útiak már tavaly novemberben petíciót nyújtottak be 
113 aláírással.

Ha maradtak is végrehajtha
tatlan célkitűzései, összességé
ben sikeresnek értékelhető a/, 
edelényi önkormányzat elmúlt 
négy éve. Ez derült ki a helyi 
képviselő-testület legutóbbi ülé
sén. Azt követően Szilágyi Adolf 
polgármester sajtótájékoztatón 
összegezte értékelését.

-  Egy biztos, a város arculata 
örvendetesen megváltozott, sajá
tos, hangulatos, egyedi stílusú, de 
otthonos lelt -  kezdte összegzését 
Edelény polgármestere. -  A  hang
súlyt azonban nem látható, de 
döntő változásokra helyezném.

Szilágyi Adolf legfontosabb ered
ménynek a kiegyensúlyozott gazdál
kodást, a feszültségek csökkenését 
tartja. Az intézmények közül külön 
kiemelendő a helyi középiskola fej
lődése, amelynek révén a korábbi 
bizalomhiány eltűnt, sőt perspektí
vája van a gimnáziumnak. Ugyan
csak az eredmények között könyvel
te el a polgármester a lokálpatriotiz
mus tudatosulását, és a térséggel k i
alakított példaértékű egyiittműkö-

K é tm illió  fo r in to t s zá n  rá a b o ld v a i ö n k o rm á n y z a t

BEISKOLÁZÁSI 
TÁMOGA TÁST NYÚJTANAK

A korábbi évekhez hasonlóan 
idén is beiskolázási támogatással 
igyekszik segíteni a boldvai ön- 
kormányzat a helyi családok
nak. Figyelembe véve azonban 
az árváltozásokat, a tavalyihoz 
képest magasabb összegek kiu
talásáról döntöttek.

M int azt Komjáti Ferenc polgár- 
mestertől megtudtuk, az általános

iskolába járók teljes tankönyvcso
magjának az árát a boldvai önkor
mányzat fizeti. A középiskolások 
számára, ideértve a szakmunkás- 
képzőbe és szakközépiskolába já 
rókat is, 6 ezer forintos támogatást 
nyújtanak. Az egyetemistákat és a 
főiskolásokat ennél nagyobb ösz- 
szeggel, 10 ezer forinttal segítik.

Az előzetes felmérések szerint 
350 általános, 150 középiskolást

és 35 fe lsőfokú oktatási in téz
m énybeli hallgatót il le t meg a 
támogatás Boldván. Ez várha
tóan 2 m illió  fo rin tta l terheli a 
költségvetést. A z iskolalátoga
tási igazolásokat egy hónapon 
belül kérik a továbbtanulóktól, 
de ahogy m inden iskolásnak, 
úgy nekik is k ifize tték  a támo
gatást augusztus 26-án és 27- 
én.

dést. Ennek leginkább kézzelfog
ható példája a kórház és a vasút 
megmentése érdekében megvaló
sult összefogás volt. Szintén ör
vendetesen alakultak a város kap
csolatai határontúli településekkel.

Nem hallgatott Szilágyi A do lf 
azokról a feladatokról sem, ame
lyekben kel lő eredményt most nem 
lehel felmutatni. Továbbra is a leg
inkább fájó pont a kastély haszno
sításának a meghiúsulása. Ezzel 
kapcsolatban -  vállalva azt, hogy 
reagálásokat fog kiváltani -  új in
formációval is szolgált.

-  Az köztudott, hogy főhatósági 
engedélyek híján nem kapott kaszi- 
nőmflködtetési engedélyt a befek
tetni kívánó kanadai üzletember. 
Utóbb tudtuk meg viszont, hogy 
mindeközben Akasztó községnek az. 
indokul felhozott kaszinó-stop elle
nére is kiadták azt, amit azóta vissza 
is vontak. Úgy látszik, ott mellőzhet
ték a korlátozást, biztosan nem egé
szen érdektelenül.

Van még tennivaló az edelényi 
polgármester szerint a helyi konf
liktusok feloldása terén is. A  leg
fontosabb lenne a munkahelyte
remtés, amelynek terén a nyomda
beruházás már előrelépés. Tiszta 
és rendezett város, de azért, hogy a 
lakosok jobban érezzék magukat, 
komfortosabbá kellene azt tenni. 
Örvendetesen javu lt az elmúlt hó

napokban a közbiztonság is, de 
azzal nem lehel megelégedni. Kü
lönösen a vagyonvédelmet kell 
erősíteni, s szükségesnek látszik a 
mezőőri szolgálat megszervezése 
is Edelény polgármestere szerint.

hely évtizedekkel ezelőtt. Időszaki 
kiállításként most a Kachelmann- 
gyííjtemény verlcsipkéil mutatja be 
a tájház. Megemlítendő, hogy a 
múzeum a turisták információs iro
dájaként is működik. A  program- 
ajánlatok és útbaigazítás mellett ké
peslapokkal, térképekkel, útiköny
vekkel, néprajzi és helytörténeti 
kiadványokkal is állnak az ideér
kezők rendelkezésére.

A  nyár múltával talán lassan je 
lentőségét veszíti, de a következő 
év programjainak a szervezésében 
talán segítséget adhat az, ha azt is 
közöljük, hogy meg is lehet szállni 
a Borsodi tájházban. Ha valaki 
nem hoz magával sátrat, matracon 
aludhat meg a csűrben. A  festői 
környezetben süthet szalonnát, 
főzhet egy bográcsost, vagy meg
kóstolhatja a helyben készített ke- 
nyérlángost.

Ha kedvet kaptak, álljanak meg 
az Edelény, Borsodi út 155. alatt, 
vagy érdeklődjenek a 48/425-472- 
es lelelónszámon.

A z t b e szé lik , h o g y . . .

Egy év múlva vezetékes 
ivóvíz lesz Balajton

Holnapi számunkban M E 
ZŐKÖVESDRŐ L, Bükkáb- 
rányró l, Cserépfaluról és 
Szentistvánról írunk.

Szerdán K E LS Ő ZS O L- 
CÁRÓ L, Ongáról, Sajópct- 
riról és Sajóvámosrői olvas
hatnak.

Csütörtökön SZENDRŐ- 
RŐL, Hidvégardóról,Szögli- 
getró'l és Tornanádaskáról 
található összeállítás.

Nemrég még csak arról tud
tunk írn i, hogy hogyan szeret
né a b a la jt i ö nkorm án yzat 
megoldani a falu régi gondját. 
A z iv ó v ízh á ló za t k iép ítése  

.körül akkor még sok volt a bi
zonytalanság. Azóta nemhogy 
a beruházás fedezetét nagy
részt biztosító pályázatról szü
letett döntés, az államkincstár
ral is aláírták a finanszírozási 
szerzó'dést.

A balajti önkormányzat -  koráb
bi sikertelenségek után -  idén 
ismét benyújtotta a pályázatát a 
falu vezetékesivóvíz-ellátásának 
biztosítása érdekében a területfej
lesztési tanácshoz. Augusztus 18- 
án született meg a mintegy 500 
lakos számára nagy örömet jelentő 
döntés. A  területi kiegyenlítést 
szolgáló fejlesztési célú támoga
tásból 20 m illió  forintot biztosíta
nák a község számára. Ezt követő
en a napokban létrejött a finanszí
rozási szerződés is a Magyar Á l
lamkincstárral.

Az oldalt írta: 
Baranyi Ferenc

Fotó:
Jakubik László

A  beruházás már meg is kez
dődött -  tudtuk meg Kiss Ferenc 
polgárm estertől. Az első ütem 
idei munkálatai során a gerincve
zetéket építették ki Edelényből 
kiindulva. A  kivite lező nagyon 
jó  munkát végzett, értékelte az 

| eddigieket a polgármester. Ugyan- 
I csak az összességében mintegy 

30 m illió  forin tra költségeit első 
szakaszban fogják megépíteni a 
nyom ásfokozó sz iva ttyú t mű
ködtető gépházat is. Ezt a részt 
12 hónapon belül kell készre je 
lenteni.

A  teljes beruházási összeg és a 
területfejlesztési támogatás külön
bözeiét részben saját erőként biz
tosítja az önkormányzat. Jelentős 
támogatás emellett az az 5 m illió  
forint, amit az országos cigány k i
sebbségi önkormányzat területfej
lesztési kabinetje biztosított a ci
gány családok életkörülményei
nek javítására. Megemlítendő, 
hogy a lakosok közül sokan türel
metlenek. Nem értik meg, hogy a 
jelenlegi beruházás során a teljes 
hálózatot nem tudja kiépíttetni az 
önkormányzat. Természetesen az 
sem maradhat el, ahhoz azonban 
újabb pályázatot kell benyújtani 
címzett támogatásra. Annak költ
ségigényét ugyanis 35 m illió  fo
rintra tervezik.


